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criteria is voldaan. Naast het totaal aantal titels in voor-
raad, was het te kleine aandeel titels in de literaire en 
culturele segmenten het meest voorkomende afwijzings-
criterium. In enkele gevallen was ook het aandeel van de 
boekenverkoop in de totale omzet problematisch. 

Ten tweede, het lidmaatschap van boek.be was en is abso-
luut geen voorwarde om een A-label te ontvangen. Dit 
kan overigens niet. Boek.be is immers een koepel van 
organisaties en niet van individuele bedrijven uit de boe-
kensector. De VBB is de beroepsorganisatie van boeken-
verkopers. Het lidmaatschap van de VBB was en is al 
evenmin een voorwaarde om het label al dan niet toe te 
kennen. Het Vlaams Fonds voor de Letteren heeft in een 
gerichte communicatie over de subsidieregeling ten aan-
zien van alle boekhandels voorzien. In de pers zijn hier-
over verschillende berichten verschenen. De regeling is 
tevens op de website vermeld. Daarnaast heeft de VBB 
zijn leden bijkomende informatie over de subsidieregeling 
verstrekt. Dit is het recht van deze vereniging. 

Ten derde, er kan geen sprake van concurrentieverval-
sing zijn. De criteria zijn op een geëxpliciteerde doel-
stelling van het Vlaams cultuurbeleid gebaseerd. Ze 
vormen een cruciaal element van de beleidsketen rond 
lezen en boeken. Het betreft hier een concretisering van 
het kruispunt tussen het cultuurbeleid en de cultuureco-
nomie. De criteria van het A-label zijn objectief, contro-
leerbaar en doelgericht. Er is geen sprake van corpora-
tisme. Geen enkele groep, organisatie of onderneming 
wordt bevoordeeld. Iedereen die aan de criteria voldoet, 
kan het A-label verwerven. Hierbij horen uiteraard een 
aantal uitvoeringsmodaliteiten. 

Zoals ten tijde van de lancering van deze maatregelen al is 
meegedeeld, zal het Vlaams Fonds voor de Letteren mij 
halfweg februari 2009 een eerste evaluatie bezorgen. Op 
basis hiervan kunnen noodzakelijke verfijningen worden 
aangebracht. Ik beken dat ik steeds van een honderdtal 
boekhandels met een A-label in Vlaanderen ben uitgegaan. 
Een en ander moet overduidelijk worden bijgestuurd. De 
boekhandels van De Standaard hebben zich, ten gevolge 
van omstandigheden, niet tijdig kunnen aanmelden. Ze 
zullen zich tijdens de volgende ronde gedeeltelijk inschrij-
ven. Ik kan uit deze vaststelling enkel afleiden dat de situa-
tie binnenkort cruciaal en ten gronde zal veranderen. 

Ik hoop dat ik de vragen van de heer Lachaert afdoend 
heb beantwoord. Ik denk dat ik tevens twee van de drie 
vragen van de heer Arckens heb beantwoord. Ik herinner 
me zijn laatste vraag niet. 

De heer Erik Arckens: Mijn laatste vraag betrof de vergro-
ting van de kennis over het bestaan van Nederlandstalige 
boeken in het algemeen. Ik weet dat mijn vraag zich enigs-
zins buiten de context van deze vraag om uitleg situeert.  

Minister Bert Anciaux: We nemen op dit vlak een aantal 

initiatieven. Zo zorgen we voor een digitaal platform. 
Alle boeken die de uitgeverijen verlaten, zullen daar 
worden geïnventariseerd. Dit platform wordt momenteel 
opgemaakt. Het zal voor iedereen toegankelijk zijn. Het 
grote publiek zal kunnen zien wat er in Vlaanderen en in 
Nederland zal verschijnen en zal alles, met inbegrip van 
het NUR-nummer, kunnen opzoeken. 

De voorzitter: De heer Lachaert heeft het woord. 

De heer Patrick Lachaert: Ik dank de minister voor 
zijn antwoord. Onder juristen is nog wat discussie over 
de vraag of de selectiecriteria een objectieve, gelijke en 
niet-discriminerende behandeling garanderen. Ik zal 
dat hier in het midden laten. 

De door de minister geschetste benadering lijkt me 
correct. Het zal er nu op aankomen die benadering in 
de toekomst op een correcte manier door de realiteit 
bevestigd te zien. 

Ik heb begrepen dat de woordvoerder van de minister 
hier ook bedenkingen bij heeft. Begin januari 2009 
heeft hij in de krant verklaard dat de Vlaamse overheid 
geen bepaald type boekhandel mag bevoordelen. Hij 
zou echter ook niet gelukkig zijn met het ontstaan van 
een monopolie. Er moet aandachtig op worden toege-
zien dat de situatie niet in een bepaalde richting groeit. 

Ik ben in elk geval tevreden met het antwoord dat de 
minister net heeft gegeven. 

De voorzitter: Het incident is gesloten. 

Vraag om uitleg van de heer Bart Van Malderen tot 
de heer Bert Anciaux, Vlaams minister van Cul-
tuur, Jeugd, Sport en Brussel, over de financiële 
steun van de Vlaamse Regering aan Music For Life 

− Mevrouw Els Robeyns treedt als waarnemend 
voorzitter op. 

De voorzitter: De heer Van Malderen heeft het woord. 

De heer Bart Van Malderen: Mevrouw de voorzitter, 
mijn vraag om uitleg betreft een initiatief dat iedereen 
kent. Eind december 2008 was Vlaanderen immers 
voor de derde maal in de ban van Music For Life, een 
initiatief van de jongerenzender Studio Brussel. Dit-
maal hebben drie presentatoren zich in Gent in een 
glazen huis laten opsluiten om aandacht te vragen en 
fondsen in te zamelen voor moeders op de vlucht. 

Music For Life had succes. Tijdens het slotevenement is 
meegedeeld dat het Rode Kruis een bedrag van meer dan 
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3,5 miljoen euro had opgehaald. De Vlaamse Regering 
heeft eveneens een duit in het zakje gedaan: minister-
president Peeters en minister Van Brempt hebben een che-
que van 300.000 euro aan de organisatoren overhandigd. 

Aangezien het een significant bedrag betreft, heb ik hier 
enkel alle lof voor. Dit valt zeker toe te juichen. Het over-
grote deel van het totaalbedrag is door middel van honder-
den kleinschalige initiatieven in heel Vlaanderen ingeza-
meld. Duizenden mensen, voornamelijk jongeren, hebben 
hun creativiteit aangewend om Vlaanderen aan te zetten tot 
een leveren van een bijdrage. Zo zijn in het kader van Mu-
sic For Life heel wat fuiven en optredens georganiseerd. 

Het was natuurlijk onmogelijk telkens de volledige op-
brengst naar Music For Life te laten gaan. Bij het orga-
niseren van dergelijke evenementen komen natuurlijk 
kosten kijken. Een van die kosten betreft de bijdrage aan 
Sabam en de billijke vergoeding. Een aantal organisato-
ren hebben trouwens pas achteraf een factuur ontvangen. 
Aangezien het geld op dat ogenblik al was doorgestort, 
brengt dit nog een bijkomend probleem met zich mee. 

Wat de billijke vergoeding betreft, neemt de Vlaamse 
overheid onder bepaalde voorwaarden reeds de kosten 
op zich. Mij lijkt het billijk dat de Vlaamse Regering 
naar aanleiding van de volgende editie van Music For 
Life zou proberen een overeenkomst met Sabam te on-
derhandelen. Sabam heeft momenteel al dergelijke over-
eenkomsten met een aantal federaties. Op die manier 
zou de Vlaamse Regering ervoor kunnen zorgen dat de 
organisatoren van bij Music For Life geregistreerde 
evenementen of zelfs van andere evenementen zouden 
worden vrijgesteld van een individuele bijdrage. Dat zou 
de organisatoren een aantal administratieve lasten bespa-
ren. Bovendien zouden financiële verrassingen achteraf 
kunnen worden vermeden. Het is in elk geval mijn over-
tuiging dat organisatoren en artiesten bij deze regeling 
uitermate gebaat zouden zijn. 

Mijnheer de minister, hoe evalueert u het bestaan van 
het derdebetalersysteem met betrekking tot de billijke 
vergoeding? Overweegt u, in het licht van de problema-
tiek die ik net met betrekking tot Music For Life heb 
geschetst, een uitbreiding van dit systeem? 

De voorzitter: Mevrouw Rombouts heeft het woord. 

Mevrouw Tinne Rombouts: Mevrouw de voorzitter, ik 
wil me kort bij deze vraag om uitleg over de werking 
van het derdebetalersysteem aansluiten. Ik heb hierover 
al een schriftelijke vraag gesteld. De minister heeft die 
echter zeer summier beantwoord. 

Ondertussen heeft de Vlaamse Jeugdraad een advies over 
een aantal knelpunten van het systeem uitgebracht. We 
hebben al eerder signalen ontvangen over de problemen 
met de werking van het derdebetalersysteem. Het advies 

van de Vlaamse Jeugdraad behandelt vooral de opsplit-
sing van activiteiten en de vraag wanneer het om een 
buitenactiviteit gaat. Deze elementen hebben een weer-
slag op de kostprijzen. De beheersvennootschap aan-
vaardt blijkbaar niet dat een fuif in een tent als een open-
luchtactiviteit wordt beschouwd. Elders in de uitleg staat 
nochtans te lezen dat activiteiten in ruimtes zonder vaste 
dakconstructie als activiteiten in open lucht moeten wor-
den beschouwd. Het voorbeeld van tenten staat hier spe-
cifiek vermeld. Hoewel er aanwijzingen zijn dat deze 
activiteiten als buitenactiviteiten moeten worden aanzien, 
aanvaardt de beheersvennootschap dit niet. 

Er zijn diverse meldingen geweest. Op de site 
www.ikgebruikmuziek.be is een klacht ingediend. De 
verhoopte en verwachte aanpassingen zijn er echter 
niet gekomen. De aanpassing bestaat eruit dat de bij-
dragen voor fuiven in tenten niet volgens de principes 
van de openluchtactiviteiten worden berekend. 

Mijnheer de minister, bent u de op hoogte van deze 
feiten? Bent u bereid over eventuele bijsturingen te de-
batteren? De Vlaamse Jeugdraad heeft nog een aantal 
andere vragen geformuleerd. Hebt u die vragen met de 
Vlaamse Jeugdraad besproken? De Vlaamse Jeugdraad 
verwacht een oplossing voor dit probleem en wil dat de 
beheersvennootschap de gemaakte afspraken respec-
teert. De beheersvennootschap mag de in deze commis-
sie gemaakte afspraak over artikel 42 niet eenzijdig en 
op basis van een subjectieve interpretatie aanpassen. De 
beheersvennootschap moet opnieuw de juiste tarieven en 
opsplitsingsmogelijkheden voor de berekening van de 
oppervlakte hanteren. Er moet duidelijkheid komen over 
de dienst die de beheersvennootschap controleert en 
over de procedure om een klacht tot sanctionering in te 
dienen. Ik weet dat het hier vrij sterke uitspraken betreft. 
Hoe staat u hiertegenover? 

De voorzitter: Minister Anciaux heeft het woord. 

− De heer Dany Vandenbossche treedt opnieuw als 
voorzitter op.  

Minister Bert Anciaux: Mijnheer de voorzitter, sinds 
de start van het derdebetalersysteem voor de billijke 
vergoeding in 2007 vormt de opvolging en de evalua-
tie van dit systeem een continu proces. Dit proces had 
en heeft op regelmatige basis bijkomende maatregelen 
tot gevolg. Bij deze opvolging zijn verschillende 
partners betrokken. Het gaat dan met name om mijn 
kabinet, de administratie, de beheersvennootschap en 
het middenveld, voornamelijk het Intersectoraal 
Overleg Cultuur (ISOC).  

Ik zal even toelichten welk traject tot op heden is 
afgelegd. Eerst en vooral is op basis van de reacties 
van het ISOC en in overleg met het ISOC regelmatig 
met de beheersvennootschap Simim overleg over de 
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gebruiksvriendelijkheid van de website gepleegd. De 
website is continu bijgewerkt. 

De laatste aanpassing in het najaar van 2008 is een con-
creet voorbeeld. Een evenement kan een complex gege-
ven zijn. Het kan over verschillende dagen gespreid zijn, 
op verschillende locaties plaatsvinden en verschillende 
onderdelen omvatten. Dit kan allemaal al dan niet met 
drank, inkomprijzen, dans of luidsprekers gepaard gaan. 
Kortom, het kan om een complex geheel gaan. Om de 
correcte opsplitsingen mogelijk te maken, moet het sys-
teem voor elke aangifte toegankelijk zijn. Voor eenvou-
dige aangiften blijkt dit vaak complexer dan nodig. Om 
die reden is aan de website een nieuwe functie, namelijk 
de 1-1-1-aangifte, toegevoegd. Het betreft hier de aan-
gifte van een evenement op een locatie en op een mo-
ment. Dit kan nu op een vereenvoudigde manier. 

Daarnaast hebben we vastgesteld dat de bekendheid van het 
systeem bij het verenigingsleven nog tekortschiet. Ik heb de 
Verenigde Verenigingen in 2008 dan ook de opdracht ge-
geven een bekendmakings- en sensibiliseringscampagne 
voor het verenigingsleven op te zetten. Deze campagne is 
nog voor de zomervakantie gelanceerd en heeft op korte tijd 
al een effect op het aantal aanvragen binnen het derdebeta-
lersysteem. Ook de komende maanden zal ik me nog inzet-
ten voor de bekendmaking van het systeem. Budgettair zijn 
er voor de opstart van het systeem prognoses opgemaakt 
met een kostprijs tot 550.000 euro op kruissnelheid.  

Na iets meer dan een jaar actief te zijn, komt de totaalfac-
tuur van de Vlaamse overheid neer op 78.000 euro. Dat is 
een stuk lager dan oorspronkelijk was voorzien. De oorza-
ken hiervan zijn verscheiden. Enerzijds ligt de algemene 
bekendheid van de billijke vergoeding nog niet zo hoog in 
vergelijking met bijvoorbeeld Sabam. Daarnaast moet de 
Vlaamse overheid blijven investeren in het bekendmaken 
van het derdebetalersysteem, willen we het tot bij de loka-
le ook niet-structurele verenigingen brengen.  

Tot slot is de inschatting op voorhand gemaakt op basis 
van de maximale inschatting van het probleem voor het 
verenigingsleven. Dit probleem blijkt nu gelukkig niet zo 
maximaal te zijn. Ook is onze hypothese gebaseerd op 
informatie vanwege de betrokken beheersvennootschap-
pen dat er in Vlaanderen steeds meer zalen werken met 
een jaartarief. Ze blijkt meer dan verwacht waar te zijn. 
Het derdebetalersysteem geldt in deze gevallen, en de 
billijke vergoeding zit dan vervat in de gebruiksprijs en de 
huurprijs van de accommodatie. Het is duidelijk dat het 
grootste gedeelte van de Vlaamse activiteiten in dergelij-
ke infrastructuur plaatsvindt. 

Af en toe bereiken ons nog problemen van lokale acto-
ren over de billijke vergoeding. Meestal gaat het over 
initiatieven die niet op de hoogte waren van de moge-
lijkheden van het derdebetalersysteem en zich nadien 
wel benadeeld voelen.  

Mijn voorlopige conclusies zijn de volgende. Het conti-
nue proces van opvolging en van bijsturing is noodzake-
lijk om het derdebetalersysteem als een efficiënt middel 
in te zetten. Ook in de toekomst zullen er ongetwijfeld 
tips en aanbevelingen volgen die de gebruiksvriendelijk-
heid van het systeem ten goede komen en zal er nog 
geïnvesteerd moeten worden in de bekendmaking ervan. 

De tweede vraag peilt naar de mogelijkheden om dit uit 
te breiden naar de vergoeding die aan Sabam moet 
worden uitbetaald in het kader van Music-for-
Lifeinitiatieven. Music for Life is een heel lovens-
waardig initiatief dat elk jaar opnieuw iedere Vlaming 
aanspreekt om geld in te zamelen voor het goede doel. 
De manier waarop Studio Brussel en haar presentato-
ren al drie jaar op rij een zo wervend, sensibiliserend 
initiatief realiseren is schitterend.  

Music for Life is wel niet het enige initiatief waarvoor 
benefietoptredens en fuiven worden georganiseerd. In 
principe is elke fuif van een lokale vereniging als goed 
doel of social profit te benoemen. Het voorstel om een 
aparte regeling vanwege de Vlaamse overheid met Sa-
bam uit te werken voor een vrijstelling of tussenkomst 
voor Music for Life zou erg beperkt, zelfs onbillijk zijn 
tegenover de vele andere filantropische en benefietinitia-
tieven. Er zijn er immers duizenden met elk ongetwijfeld 
fantastische doelen. Het lopende regeerakkoord ver-
meldt inderdaad het engagement om naast het uitwerken 
van een vrijstellingsregeling voor de billijke vergoeding 
ook te onderhandelen over een mogelijke vrijstellings-
regeling inzake auteursrechten voor sociaal-culturele 
verenigingen. Mijn medewerkers en de administratie 
hadden de voorbije jaren enkele overlegmomenten met 
Sabam, laatst nog op 14 januari 2009.  

Daaruit blijkt steeds weer opnieuw hoe moeilijk of bijna 
onmogelijk het is om voor Sabam een overkoepelende, 
gemakkelijke oplossing te vinden. De redenen hiervoor 
zijn onder meer – in tegenstelling tot de billijke vergoe-
ding waar de tarieven door de overheid in overleg met 
de beheersvennootschappen en de gebruikers worden 
vastgelegd – dat er geen algemene tarieven voor Sabam 
zijn. De kunstenaar behoudt het recht voor om individu-
eel zijn aandeel te bepalen. Er zijn dus geen gecentrali-
seerde tarieven mogelijk. Net zoals bij de billijke ver-
goedingen kunnen er wettelijk geen billijke afspraken 
worden afgesproken, maar moet elke korting individueel 
worden aangevraagd. Sabam strekt zich echter veel 
breder en complexer uit dan de billijke vergoeding. 

Tot slot is de billijke vergoeding een relatief recente 
inning. Ze is voor veel actoren nog vrijwel onbekend. 
Sabam is dat niet. Er is een veel grotere gewenning, en 
Sabam wordt veel meer geïnd dan de billijke vergoe-
ding. Dat maakt het belang dat Sabam heeft bij een 
omvattende regeling beperkter: ze hebben er zelf geen 
of minder belang bij.  
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Vanuit een Vlaams perspectief valt te verwachten dat als 
er toch een systeem wordt gevonden om als derdebetaler 
op te treden, de rekening beduidend hoger zal liggen dan 
wat momenteel aan billijke vergoedingen wordt betaald. 
Een niet-geconsolideerde raming van Sabam gewaagt voor 
Vlaanderen van ongeveer 1,5 miljoen euro op jaarbasis.  

Ik herhaal wat eerder al is gesteld. Momenteel bestaat er 
geen systeem dat dergelijke regeling wettelijk mogelijk 
maakt. Deze raming is niet gecheckt en werd evenmin 
grondig geanalyseerd. Sabam heeft de voorbije jaren ook 
gewerkt aan een beter imago, onder meer door meer 
transparante tarieven, het uitwerken van een goede web-
site en een simulator, alsook door de keuze om het net-
werk van zelfstandigen die zich vaak op cowboyachtige 
wijze gedroegen, systematisch te vervangen door Sabam-
werknemers die een soortgelijke aanpak huldigen.  

Toch blijft Sabam voor vele lokale organisatoren een 
probleem. Regelmatig ontvangen wij zowel persoonlijk 
als via mijn kabinet en administratie verhalen van on-
heuse toestanden. Meestal zijn het juist het gebrek aan 
transparantie en de Wild West-attitude van de inner die 
het probleem veroorzaken. Niet zelden worden goedme-
nende bevlogen plaatselijke organisatoren hierdoor ho-
peloos gefrustreerd. 

Ten slotte blijf ik erbij dat een groot deel van deze euvels 
is te wijten aan een onaangepaste toepassing van een 
Europese regelgeving. Sabam, de billijke vergoeding en 
ook nog andere inningen worden federaal georganiseerd. 
Daarbij houdt de regelgever onvoldoende rekening met de 
eigenheid van het verenigingsleven en het grote verschil 
in de verschillende gemeenschappen. Ik hoop dat de toe-
passing van onder andere Sabamprocedures in de toe-
komst een competentie wordt van de gemeenschappen, 
zodat deze inning zal worden georganiseerd met een fun-
damenteel respect voor de kunstenaars, maar ook met 
evenveel respect voor het verenigingsleven.  

De vragen van mevrouw Rombouts zijn nogal detaillis-
tisch. Als mijn antwoord niet volstaat, moet er een 
schriftelijke vraag worden gesteld. Ik kan nu zeggen dat 
er een koppige discussie heerst tussen de sector en de 
beheersvennootschap. Het probleem zal op het federale 
niveau moeten worden beslecht. Het federale niveau is 
de toezichthouder. We kunnen enkel hopen dat er snel 
duidelijkheid komt in deze discussie. Zolang er geen 
duidelijkheid is, passen we de regels toe. Vlaanderen 
mag hier geen keuze maken, maar uiteraard kiezen we 
voor een eenvoudige en billijke oplossing. Het is een 
geschil dat op het federale niveau moet worden beslecht.  

Er is een bewijs dat er een slechte toepassing kan zijn 
van onduidelijke regels. Ik hoop dat deze regels zo snel 
mogelijk duidelijker worden. Ik kan er alleen maar vra-
gende partij voor zijn en hopen dat de Jeugdraad een 
antwoord krijgt op zijn bezorgdheid. 

De voorzitter: De heer Van Malderen heeft het woord. 

De heer Bart Van Malderen: Ik dank de minister voor 
zijn antwoord.  

Wat de billijke vergoeding betreft, is vastgesteld dat de 
afstand tussen wat begroot is en wat reëel is, toch wel 
zeer groot is. U zult het nodige werk moeten steken in 
het bekendmaken ervan. Het is ook het meest recente 
van de twee betalingen die men moet verrichten. De 
vaststelling dat er in tegenstelling tot wat men dacht, 
nogal wat uitbaters een jaartarief afsluiten, heeft voor 
een verandering in het landschap gezorgd. Daarnaast 
zijn er steeds minder privézalen en komt men steeds 
meer in publieke zalen terecht waar de gemeenten bijna 
per definitie een jaartarief afsluiten.  

Music for Life was vooral een aanleiding om de vraag 
te stellen over deze passage in het regeerakkoord en na 
te gaan of het mogelijk is om met Sabam een koepel-
overeenkomst af te sluiten. Met andere organisaties 
wordt dat wel gedaan, en dat pleit niet voor Sabam. Ze 
slagen er al jaren perfect in om met de Vlaamse Fede-
ratie van Jeugdhuizen en Jongerencentra een akkoord 
af te sluiten waarin is bepaald dat al wie lid is van een 
bepaalde jeugdhuisfederatie, bijna standaard tot 50 
percent korting kan krijgen op het te betalen jaarbe-
drag. Het verbaast me dat Sabam zo dwarsligt om met 
de Vlaamse overheid te praten. Het zou toch best mo-
gelijk moeten zijn om tot een akkoord te komen. 

De filantropie is mogelijks een werkveld waar wat 
sneller vooruitgang kan worden geboekt. Ik stel vast 
dat de lat niet voor iedereen even hoog ligt. Voor de 
Vlaamse overheid wordt ze blijkbaar nog wat hoger 
gelegd.  

De voorzitter: Mevrouw Rombouts heeft het woord. 

Mevrouw Tinne Rombouts: Ik heb begrepen dat u pleit 
voor een billijke vergoeding. We pleiten er allemaal wel 
voor. Het is best dat de knelpunten worden opgelost.  

Ik ben bereid om er een schriftelijke vraag over in te 
dienen, maar hoop er dan een uitgebreid antwoord op 
te krijgen. Ik heb al verwezen naar mijn andere vraag, 
maar hoop dat het probleem wordt opgelost en dat we 
er samen kunnen aan werken.  

Minister Bert Anciaux: Mijn antwoord bestond erin 
om te zeggen dat dit in eerste instantie op federaal 
niveau moet worden uitgeklaard. Mijn antwoord op uw 
schriftelijke vraag zal dan ook in die zin zijn. 

Mevrouw Tinne Rombouts: Bent u bereid om daar 
met uw federale collega’s over te spreken? 

Minister Bert Anciaux: Die bereidheid is er altijd. 
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De voorzitter: Het incident is gesloten. 

Vraag om uitleg van de heer Hans Schoofs tot de 
heer Bert Anciaux, Vlaams minister van Cultuur, 
Jeugd, Sport en Brussel, over de stand van zaken in 
verband met pesten en cyberpesten in jeugd- en 
sportverenigingen 

De voorzitter: De heer Schoofs heeft het woord. 

De heer Hans Schoofs: In navolging van een vraag om 
uitleg in de commissie voor Onderwijs over cyberpesten 
en pesten, heb ik mijn vraag hier ingediend omdat het 
blijkbaar een nijpend probleem is. Het onderwijsblad 
Klasse heeft een grootscheepse sensibiliseringcampagne 
over pesten op school aangekondigd. Blijkbaar doet het 
probleem zich in toenemende mate voor in ons Vlaams 
onderwijs, maar ook in ons Vlaams verenigingsleven.  

3 tot 8 percent van de kinderen zou worden gepest. Een 
recente Amerikaanse studie zou via hersenonderzoek 
hebben geconstateerd dat intensief en langdurig pestge-
drag hetzelfde psychische effect heeft als oorlogsgeweld 
of seksueel misbruik. Uit het vorige jaarverslag van het 
Kinderrechtencommissariaat blijkt dat er nog steeds 
klachten zijn over onoordeelkundig optreden van scho-
len, over het minimaliseren van het probleem en het 
leggen van de verantwoordelijkheid bij het slachtoffer, 
de gepeste leerling. In veel gevallen verlaat de gepeste 
leerling uiteindelijk de school, wat de enige uitweg lijkt, 
maar zeker niet de beste oplossing is. Naar verluidt zou 
in het schooljaar 2006-2007 zelfs een zelfmoord het 
gevolg zijn geweest van pestgedrag op school.  

Het probleem dijt uit, en doet zich niet enkel in het on-
derwijs voor. Er is ook het cyberpesten. Kinderen en 
jongeren beschikken over een kanaal om het pestgedrag 
dat zich op school manifesteert, voort te zetten via de 
digitale snelweg: msn, sms, het hele hedendaagse gam-
ma aan communicatiemiddelen.  

De vraag wordt in deze commissie dan ook terecht gesteld. 
Heel wat jongeren krijgen dezelfde pestuitingen over zich 
heen. Thuis, maar ook via de jeugdclub en de jeugd- of 
sportvereniging wordt er verder gepest. Ook het Vlaams 
Instituut voor Wetenschappelijk en Technologisch Aspec-
tenonderzoek (viWTA), het huidige Instituut Samenleving 
en Technologie (IST), heeft dat in een studie erkend. Wij 
hebben dat in de commissie voor Onderwijs tijdens de 
hoorzitting van 25 oktober 2006 ervaren. 

Het pestgedrag vergt een integrale aanpak. Wij hebben 
hier ten dele een aansluiting via het decreet op het 
ethisch sporten. Ook binnen het beleidsdomein Sport is 
dit een ethische kwestie.  

Ik stel dan ook mijn vragen aan u, mijnheer de minis-
ter, want u bent minister van Sport en Jeugd en Cul-
tuur. Is er geen nood aan een doorgedreven onderzoek 
naar concrete oplossingen voor pesten en cyberpesten 
buiten de school? In hoeverre zijn de belangrijkste 
sleutel- en vertrouwenspersonen in jeugdbewegingen 
en sportclubs bij de jongeren vertrouwd met het feno-
meen en met concrete goede praktijken om dit te bena-
deren? Moet er geen overleg met andere bevoegde 
ministers worden opgestart om het probleem ook bui-
ten de school aan te pakken? Is er volgens u geen nood 
aan een antipestplan, naar analogie met het Vlaams 
Actieplan Suïcidepreventie?  

De voorzitter: Mevrouw Robeyns heeft het woord. 

Mevrouw Els Robeyns: Mijnheer de minister, ik sluit 
mij graag aan bij de vraag van de heer Schoofs.  

Cyberpesten is een fenomeen dat de laatste jaren de kop 
heeft opgestoken en is toegenomen. Het hangt samen 
met de alsmaar toenemende populariteit van de nieuwe 
media waarmee vooral jongeren het meest vertrouwd 
zijn. Op het internet bestaat de mogelijkheid om volledig 
anoniem binnen te dringen in de privésfeer van de ge-
peste. Dat kan heel verstrekkende gevolgen hebben. De 
websites en nieuwsfora zijn voor iedereen toegankelijk. 
Wie bepaalde informatie op websites plaatst of informa-
tie misbruikt, weet vaak niet waar het eindigt.  

Ik weet niet of cyberpesten dezelfde gevolgen kan 
hebben als oorlogsgeweld. Ik hoop in elk geval van 
niet, maar ik wil het toch zeker niet minimaliseren. Het 
is een ernstig probleem, dat zich ook bij ons voordoet. 
Het moet zeker en vast op een integrale manier worden 
aangepakt, in het onderwijs en bij het CLB, maar niet 
alleen in het onderwijs: ook jongerenorganisaties,  
internetproviders en gsm-operatoren moeten samen-
werken in een globale aanpak.  

Wij moeten jongeren sensibiliseren, maar ook ouders 
en scholen. Wij moeten ook onze jongeren weerbaar 
proberen te maken. Wij moeten hen sociale vaardighe-
den bijbrengen zodat zij weten hoe zij moeten omgaan 
met het probleem. Hier is een belangrijke rol wegge-
legd voor het jeugdwerk, dat wekelijks op een informe-
le manier met onze jongeren in contact staat. Het 
jeugdwerk kan een belangrijke rol spelen in het weer-
baar maken van de jongeren.  

Mijnheer de minister, bestaat hiervoor binnen het 
jeugdwerk aandacht? Heeft het Vlaams InformatiePunt 
Jeugd (VIPjeugd), dat qua informatie een coördineren-
de rol heeft, specifieke aandacht voor het fenomeen 
pesten en cyberpesten? Zijn er officiële cijfers over het 
voorkomen van cyberpesten in Vlaanderen?  

De voorzitter: Mevrouw Poleyn heeft het woord. 


